
رئيس فدراسيون تيراندازي منم
انتخابات فدراسيون تيراندازي و حاشيه هاي ريز و درشت آن تمامي ندارد، به جرئت مي توان 
گفت بعد از برگزاري دو انتخابات و اظهارنظ��ر و نامه نگاري هاي ديوان عدالت اداري هنوز 
كسي به درستي نمي داند رئيس فدراسيون تيراندازي كيس��ت. اين اوضاع آشفته با نامه 
اخير ديوان عدالت اداري مبني بر باطل بودن برگزاري انتخابات چندي پيش فدراسيون 
و به رسميت شناختن رياست مهدي هاشمي بر فدراسيون تيراندازي وضعيت 
مبهم تري پيدا كرد، اعلام حذف نام هاشمي از سايت فدراسيون بين المللي 
نيز بر ابهامات افزود: هرچند كه مهدي هاشمي هنوز خود را رئيس فدراسيون 
مي نامد. هاشمي مي گويد: »فدراسيون جهاني هنوز من را به عنوان رياست 
فدراسيون ايران مي شناسد و با هم در ارتباط هستيم، هم فدراسيون آسيا و 
هم فدراسيون جهاني از من براي ثبت نام داوران تأييديه خواسته اند، حتي به 
چند نفر از داوران و مسئولان فدراسيون گفتم مقدمات كار را انجام دهند و 
من فرم رسمي اش را امضا خواهم كرد تا حقوقي از كسي ضايع نشود.« وي 
ادامه داد: »من به صورت كتبي به آقايان نامه زدم كه انتخابات غيرقانوني 
است. الان هم حاضر به انجام هر نوع مذاكره در چارچوب اجراي حكم هستم 

ما به دنبال حفظ آرامش تيراندازي و آبروي ايران هستيم.«

براي قهرماني به لبنان آمده ايم
رقابت هاي بسكتبال كاپ آسيا از امروز به ميزباني لبنان آغاز مي شود و ملي پوشان ايران 
در اولين ديدار به مصاف هند مي روند. شاگردان حاتمي كه اميد زيادي براي قهرماني 
در اين مسابقات دارند در شرايط خوبي به سر مي برند، ايران با تركيبي از جوانان و 
باتجربه ها گام به اين مسابقات گذاشته است. حامد حدادي، كاپيتان تيم ملي بسكتبال 
يكي از مهره هايي است كه حتي پيش از شروع مسابقات توجه رسانه ها را به خود 
جلب كرده است تا جايي كه سايت فدراسيون جهاني در خصوص او نوشت: 
»حدادي با تمام توان به لبنان سفر كرده تا قدرت بسكتبال ايران را نشان دهد.« 
اين اظهارنظر در حالي است كه كاپيتان تيم ملي با اشاره به مصدوميت اخيرش 
و دوري از شرايط مسابقه مي گويد: »دير به اردو ملحق شدم و هنوز بدنم آماده 
نيست، هنوز تا آمادگي صددرصد كار دارم، ولي قطعاً بعد از يكي، دو مسابقه 
به هماهنگي كامل با تيم مي رسم.« حدادي ادامه داد: »بازيكنان در ديدارهاي 
تداركاتي با تمام توان جنگيده اند، اميدوارم اين شرايط را تا پايان رقابت هاي لبنان 
هم حفظ كنند. تمام تيم ها با تركيب اصلي خود گام به اين مسابقات گذاشته اند و 
اميدوارم با همكاري بازيكنان تيم بتوانيم نتيجه خوبي كسب كنيم. هدف فقط 

قهرماني تيم است و موفقيت هاي فردي در درجه بعدي قرار دارند.«

فريدون حسن
  منهاي فوتبال

حرفه اي نبودن بلاي جان فوتبال ايران 
ماه پشت ابر نمي ماند

»خطر محروميت بيخ گوش باشگاهاي فوتبال ايران« اين تيتر كوتاه، گوياي 
واقعيتي تلخ است كه سال ها سعي در پنهان آن ش��د. اما از آنجايي كه ماه 
پشت ابر نمي ماند، واقعيت حرفه اي نبودن باش��گاه هاي فوتبال ايران براي 
كنفدراسيون آسيا مشخص شده است. واقعيتي كه مي رود تا باشگاه هاي زيادي 

را محروم كند كه اول صف آنها مثل هميشه پرسپوليس و استقلال هستند. 
   تاوان پنهان كاري

هفده سال از اولين باري كه واژه حرفه اي در كنار نام باشگاه هاي ايراني قرار 
گرفت مي گذرد، اما پس از هفده سال نه فقط اين واژه نتوانست جايي در 
فوتبال ايران براي خود باز كند، كه پنهان كاري در اين راستا كار را به جايي 
كشاند كه حالا عدم حرفه اي بودن باشگاه هاي ايران چنان در ذوق مي زند كه 
ديگر به هيچ ترفندي نمي توان اين واقعيت تلخ را از چشم AFC پنهان كرد 
و عن قريب است كه اهمال كاري ها در اين راستا، به محروميت باشگاه هاي 

ايران از حضور در ليگ قهرمانان آسيا بينجامد!
باطل شدن پروانه حرفه اي باشگاه ها،  يك بازي يا حتي تهديدي براي رسيدن 
به هدف مديران نيست. اين واقعيتي است كه البته بايد مي دانستيم دير يا زود 
يقه فوتبال باشگاهي ايران را مي گيرد،  وقتي از حرفه اي شدن تنها يك واژه به 
كنار نام باشگاه هايمان اضافه كرده ايم، درست مثل فرهنگي شدن. در واقع 
خرج كردن از واژه و رديف كردن آنها در كنار هم ساده ترين و بي هزينه ترين 
كاري بوده كه طي سال هاي اخير براي فوتبال باشگاهي ايران انجام داده ايم. 

دست و دلبازي كه حالا بايد خود را آماده تاوان دادن آن باشيم. 
   همه مقصرند!

احتياجي به دنبال مقصرگش��تن نيست. يقه يك ش��خص خاص را هم 
نمي توان گرفت. اين داستان نتيجه مجموعه اي از اشتباهات،  اهمال كاري ها 
و بي قانوني هايي است كه بي توجهي به آن باعث شده تا كار به جاهاي باريك 
بكشد. اشتباهاتي كه مقصران آن يكي، دو نفر نيستند و همه آن كساني 
هستند كه وقتي بازرسان كنفدراسيون آسيا براي بازرسي به ايران مي آمدند، 
سعي در نشان دادن واقعيتي داشتند كه هرگز وجود خارجي هم نداشت. 
همه آنهايي كه فوتبال سراسر دولتي ايران را با كاغذبازي هاي بي سرو ته 
خصوصي نشان دادند، همه آنهايي كه چشم بر گرفتن حق پخش تلويزيوني 
باشگاه ها بستند و اينطور وانمود كردند كه تيم هاي ايراني به حق خود از 
پخش تلويزيوني بازي ها مي رسند. آنهايي كه گامي براي قانون كپي رايت، 
منع فروش لباس ها ، كفش ها ، كيف ها و ساير اقلام باشگاه ها در هر مغازه اي 
برنداشتند و چشم بر بارسنگين بدهي هايي كه بر دوش باشگاه ها بود،  بستند. 
آنهايي كه به بهانه دريافت سهميه، س��عي در وارونه نشان دادن واقعيت 
داشتند و هرگز نيز به اين صرافت نيفتادند به جاي اين اهمال كاري مي شود، 
گامي در راستاي حرفه اي شدن واقعي اين باش��گاه ها برداشت. مي شود 
حق باشگاه ها از پخش تلويزيوني بازي ها را پرداخت كرد تا بار بدهي هاي 

هنگفت شان اندكي سبك تر شود و به حرفه اي شدن نزديك تر شوند. 
   حقي كه ضايع شده

مشكلات باشگاه ها مي توانست پيشتر از اين ها حل شود. حداقل مشكلات 
مالي آنها اگر صدا و سيما بعد از سال ها خوردن حق آنها، حاضر به پرداخت 
سهم تيم هاي فوتبال از پخش تلويزيوني بازي هاي آنها مي شد. صدا و سيمايي 
كه سال ها به طور كاملاً مجاني بازي ها را پوشش داده بود، هرگز زير بار پرداخت 
حق واقعي باشگاه ها نرفت. حتي طي چند سال اخير كه اندكي سر كيسه را 
شل كرده و مبلغي را پرداخت كرده، نيز هرگز حق واقعي فوتبال را نداده است. 
درست مثل امسال كه همه جلساتي كه در اين راستا برگزار شد، حتي با حضور 
نمايندگان مجلس بي نتيجه ماند تا پاي تشخيص مصلحت نظام نيز به ميان 
بيايد. البته گفته مي شود اين مسئله تا بيستم شهريور به سرانجام مي رسد، 
اما باتوجه به شواهد امر، بدون شك بازهم حق باشگاه ها ضايع خواهد شد. 
باشگاه هايي كه تا نهم شهريور بيشتر فرصت پرداخت بدهي هاي خود را ندارند 
و اين مسئله آنها را در آستانه محروميت از ليگ قهرمانان قرارداده است. حال 
آنكه اگر تنها حق واقعي خود از پخش تلويزيوني بازي هايشان را مي گرفتند، 

شايد امروز كار به اينجا نمي كشيد. حداقل نه به دليل مسائل مالي !
   بايد حرفه اي شويم

بايد حرفه اي شويم اگر مي خواهيم باشگاه ها و فوتبال ايران در آينده اي خيلي 
زود از حضور در ميادين مختلف محروم نشوند. حرفه اي شدن قانون جهاني 
فوتبال است و همه باشگاه ها مستلزم به اجراي آن هستند. اين مسئله به سود 
فوتبال ايران نيز هست. اگر تصميم بگيريم به جاي پنهان كاري و فريب دادن 
نماينده هاي  AFC و  FIFA گامي در راستاي حرفه اي شدن واقعي فوتبال 
باشگاهي ايران برداريم و دست از دادن شعارهاي توخالي برداريم. تصميمي 
كه طي هفده سال گذشته كمترين اقدامي در راستاي عملي شدن آن نشده 
تا امروز،  دلهره لو رفتن واقعيت تلخ عدم حرفه اي بودن باشگاه هاي فوتبال 

ايران و محروميت آن را داشته باشيم.

نگاه آقايان به كشتي بايد عوض شود
آزادكاران جوان كشتي ايران در مسابقات 
جهاني با يك نقره و  سه برنز سوم شدند. اين 
افت محسوسي بود، اما بي تعارف مي گويم، 
آقايان مدير و مس��ئول اگر از كشتي مدال 
المپيك مي خواهند، بايد بس��يار فراتر از 
امكانات موجود به اين رشته رسيدگي كنند، 
اما اگر فقط به كشتي با نگاه ورزشي براي 
سرگرمي مردم مي نگرند بهتر است سراغ 
رش��ته هاي ديگر بروند كه ش��ايد سرگرم 
كننده تر باشد! نگاه ما به كش��تي بايد المپيكي باشد و براي كسب مدال 
در المپيك ۲۰۲۰ گام برداريم تا باز هم از سوي كشتي گيران امريكايي 
مبهوت نمانده و از قافله جا نمانيم. درست مثل ژچاپن كه براي المپيك 
۲۰۲۰دورخيز كرده است. كسب س��ومي جهان توسط آزادكاران جوان 
نشانه وقفه كوتاه اما تأثيرگذاري است كه بعد از حذف اين رشته از المپيك 
شاهد بوديم. كشورهاي مدعي روي رده هاي پايه به خوبي سرمايه گذاري 
مي كنند و نتيجه هم مي گيرند. اينكه كادر فني باعث افت تيم شده قابل 
قبول نيست. يك س��ال، فرصت محدودي براي تغيير نسل است. برخي 
كشتي گيران از جوانان به رده بزرگسالان رفتند و اين باعث افت محسوس 
در رقابت هاي جهاني بود. هرچند كه نمي توان وقفه در برنامه هاي جوانان 
و نوجوانان و پيشرفت چشمگير رقبا به خصوص امريكايي ها را هم ناديده 
گرفت. كشتي آزاد جوانان ايران در ادوار قبلي دو قهرماني پياپي در جهان را 
تجربه كرده بود، اما سال گذشته با قرعه اي بسيار سخت در جايگاه چهارم 
جهان قرار گرفت. سال گذشته در رده نوجوانان و جوانان در سطح آسيا هم 
به مشكل خورديم و اين نشانگر آن است كه بايد در برخي برنامه هاي خود 
تجديد نظر كنيم. حمايت متوليان ورزش كشور و توجه آنها مسئله مهمي 
است. در سال بعد از المپيك هستيم و تمامي رقباي سنتي در حال تغيير و 
پوست اندازي هستند، ما نيز بايد همپاي آنها حركت كنيم. در غير اينصورت 
فاصله زيادي با آنها پيدا مي كنيم. فاصله اي كه جبران آن بسيار سخت است 

و مي تواند در المپيك ۲۰۲۰باعث ضربه خوردن كشتي ايران شود. 

اقدام فوتباليست ها را محكوم مي كنم
مس��عود س��لطاني فر، وزير ورزش با چند 
روز تأخير سرانجام نسبت به بازي مسعود 
شجاعي و احسان حاج صفي برابر تيم رژيم 
صهيونيستي واكنش نشان داد. سلطاني فر 
گفت: »اقدام اين دو ورزشكار تحت هر عنوان 
از نظر اينجانب محكوم است. از قهرمانان و 
ورزشكاران كه الگوهاي نسل جوان محسوب مي شوند، انتظار مي رود 
كه در راستاي آرمان هاي نظام مقدس جمهوري اسلامي ايران، امام 
راحل و منويات مقام معظم رهبري در به رس��ميت شناختن رژيم 
اشغالگر قدس و حمايت از مردم مظلوم فلسطين عمل كنند. اميدوارم 
با تمهيداتي كه به عمل مي آيد ديگر شاهد تكرار چنين مواردي در 
ورزش كشور نباشيم.« حالا بايد به انتظار اقدام فدراسيون فوتبال بود، 

اقدامي كه به نظر مي رسد زمان آن در حال گذشتن باشد. 

انتظارات جامعه ورزش فراموش نشود
وزراي دولت دوازدهم از سوي رئيس جمهور اعلام شد و وزارت ورزش و 
جوانان از جمله وزراتخانه هايي است كه دكتر روحاني قصد ايجاد تغيير و 
تحولات در آن را ندارد. معرفي مجدد مس��عود سلطاني فر به عنوان وزير 
پيشنهادي به مجلس شوراي اسلامي حاكي از اين است كه دولتمردان از 
عملكرد او رضايت دارند. اگرچه در مدت 9 ماه گذشته ورزش ايران روزهاي 
نسبتاً آرامي را پش��ت سرگذاشت و اتفاقات ش��يريني را تجربه كرد، اما 
انتظارات جامعه ورزش در بسياري از موارد هنوز برآورده نشده و وعده هاي 

زيادي كماكان در حد وعده و وعيد باقي مانده است. 
اين سومين باري است كه س��لطاني فر براي تصدي پست وزارت ورزش به 
خانه ملت مي رود. او كه پيش از اين يك بار با رأي منفي و يك بار با رأي مثبت 
نمايندگان مردم مواجه شده، اميدوار اس��ت با عملكردي كه در اين مدت 
داشته براي دومين بار سكاندار وزارت ش��ود. نگاهي به كارنامه سلطاني فر 
نشان مي دهد كه ورزش ايران براي رسيدن به وضعيت مطلوب راهي طولاني 
در پيش دارد و تلاش براي رفع كمبودها كمترين انتظاري است كه مي توان 
از وزير پيشنهادي داشت. توجه هرچه بيشتر به رشته هاي مدال آور، حمايت 
از ورزش بانوان، محقق ساختن وعده ها، گرفتن كرسي هاي بين المللي، توجه 
به مسائل فرهنگي، رسيدگي به معيشت قهرمانان و پيگيري پرونده فساد در 
فوتبال از جمله مواردي است كه بايد در رأس برنامه هاي آقاي وزير قرار بگيرد. 
ورزش قهرماني براي آنكه در مسير رشد و ترقي قرار گيرد نيازمند نگاهي 
حرفه اي و تأثيرگذار است؛ با وجود اينكه بيشترين مدال هاي كاروان كشورمان 
در آوردگاه هاي حساس توسط رشته هاي غير فوتبالي به ارمغان مي آيد، اما 
كمترين امكانات به همين رشته ها مي رسد. واريز نشدن بودجه فدراسيون ها 
مش��كلات مالي را به اوج خود مي رساند. تا جايي كه دغدغه هاي اقتصادي 
به تيم هاي ملي ضربه مي زند. در اين صورت است كه انتقاد كردن تنها راه 
باقي مانده براي ملي پوشان است، راهي كه نتيجه اي جز به حاشيه كشيدن 
تيم ملي و جنجال هاي رسانه اي ندارد. جاي تأسف دارد كه با گذشت نزديك 
به چهار دهه از انقلاب شكوهمند اسلامي ملي پوشان در آستانه رويدادهاي 
سرنوشت ساز از مهيا نبودن امكانات اوليه و مشكلات تغذيه اي رنج ببرند. 
بانوان ايراني كه نيمي از جمعيت كشور را تشكيل مي دهند، تاكنون بارها 
توانايي هاي خود را در عرصه ورزش به اثبات رسانده اند. كسب مدال المپيك 
از سوي كيميا عليزاده برگ ديگري را در ورزش بانوان ورق زد. اگر وزير ورزش 
همچنان در انديشه تداوم بخشيدن به پيشرفت ورزش بانوان است، بايد با 
نگاهي فراجنسيتي امكاناتي در حد استانداردهاي روز دنيا در اختيار اين قشر 
قرار دهد. متأسفانه تعداد مديراني كه بين تيم هاي مردان و زنان تبعيض قائل 
مي شوند، كم نيست! هستند رشته هايي كه در بخش بانوان با هزينه هاي 
ميلياردي نتيجه نگرفته و نمي گيرند، اما در بخش بانوان و با امكاناتي در حد 
و اندازه هاي يك تيم محلي در سطح بين المللي مي درخشند. از سوي ديگر 
اينكه محقق نشدن وعده ها انتقادي است كه همه ورزشكاران ايراني )به جز 
فوتبال( از وزير و ساير مسئولان ورزش كشور دارند. تأخير در پرداخت پاداش 
المپيكي ها و پارالمپيكي ها، تبعيض بين جوايز رشته هاي مختلف و فراموش 
كردن مدال آوران از جمله گلايه هاي هميشگي قهرمانان و ملي پوشان ايران 
است. همين بي توجهي ها است كه در نهايت اوضاع معيشت ورزشكاران مان را 
در شرايطي بحراني قرار مي دهد؛ دست فروشي، كارگري يا كوچ به كشورهاي 
ديگر ثمره بي تفاوتي به حال و روز قهرمانان، مدال آوران و پيشكسوتان است. 
همه ورزشكاران ما مي دانند كه با پايان يافتن دوران قهرماني آنها ديگر كسي 
سراغ آنها را نمي گيرد و مسئولان براي سبك كردن بار سنگين زندگي قدمي 
برايشان بر نمي دارند. نداشتن كرسي هاي بين المللي نيز در سال هاي اخير 
بارها ورزش ايران را تحت الش��عاع قرار داده است. متأسفانه مديران ورزش 
كشور در مجامع بين المللي س��متي ندارند و به همين خاطر است كه در 
تصميمات مهم و حساس هيچ ايراني دلسوزي وجود ندارد كه از حق و حقوق 
كشورمان دفاع كند. امروزه ديپلماس��ي ورزشي مبحثي مهم در جهان به 
حساب مي آيد كه متأسفانه فقر آن در ورزش ايران به وضوح حس مي شود. 
بي توجهي به خلأهاي فرهنگي چالشي است كه سال ها از آن رنج برده ايم و 
شعارهاي دهان پركن و جلسات متعدد نيز نتوانسته مشكلات فرهنگي ورزش 
را حل كند. فساد در فوتبال و ناپاكي هاي ورزش دو دغدغه مهم ديگر اهالي 
اين عرصه است؛ انتظار مي رود پرونده عريض و طويل پرونده فساد در فوتبال 

هرچه سريعتر و با پيگيري وزارت ورزش به نتيجه برسد. 

برنامه نود دوشنبه 
سعيد احمديان

   گزارش
شب در حالي روي 
آنتن رف�ت كه بار 
ديگر ع�ادل فردوس�ي پور ب�ا بي اعتنايي به 
ماج�راي ب�ازي حاج صف�ي و ش�جاعي برابر 
صهيونيس�ت ها و چالش هاي�ي اصلي ت�ر كه 
فوتبال كش�ور با آن روبه رو است، در اقدامي 
هدفمند در قالب يك نظرسنجي به تبليغ براي 
حض�ور بان�وان در ورزش�گاه ها پرداخ�ت، 
موضوعي كه با توجه به جو ناسالم استاديوم ها، 
با مخالفت مراجع تقليد روبه رو ش�ده است. 
عادل فردوسي پور و برنامه اش نود كه دوشنبه شب ها 
روي آنتن شبكه سوم مي رود، چند وقتي است كه 
دست اندازي به حوزه هاي غير فوتبالي هم مي كنند، 
از تبريك به اصغر فرهادي به خاطر اسكار گرفته تا 
اظهارنظر سياسي درباره پلاسكو. دوشنبه شب اين 
هفته يكي ديگر از برنامه هاي متظاهرانه نود روي آنتن 

رفت، جنجالي كه از طرح سؤال نظرسنجي برنامه نود 
به پا شد تا بار ديگر فردوسي پور به منطقه اي پا بگذارد 
كه منتقدان مي گويند به او ارتباطي ندارد و برنامه اي 
كه دغدغه فوتبال دارد بايد به مسائل اصلي بپردازد 
نه موضوعات فرعي كه جايي در چالش هاي اصلي 
فوتبال ايران ندارد. با اين حال برنام��ه نود انگار راه 
خودش را مي رود، مانند چند سال اخير كه مي خواهد 

خوش آمد يك طيف سياسي خاص باشد. 
ماجرا چه بود؟ به مناسبت آغاز به كار غير رسمي 
دولت دوازدهم سؤال پيامكي خود را به مهم ترين 
انتظار جامعه فوتبال از دول��ت دوازدهم قرار داده 
بود. سؤالي كه پاس��خ هايي به اين ترتيب داشت: 
»1- ايجاد بس��ترهاي لازم براي خصوصي سازي 
باشگاه ها ۲- توجه ويژه به تيم ملي براي موفقيت 
در جام جهاني 3- س��اخت، بازس��ازي و تجهيز 
ورزشگاه ها 4- فراهم كردن شرايط فرهنگي حضور 
خانواده ها در ورزش��گاه ها 5- كمك به س��لامت 

فوتبال و برخورد قاطع با فس��اد.« ش��ايد در نگاه 
اول سؤال برنامه س��ؤال به جايي بود، به خصوص 
كه دولت جديد در روزهاي اول ش��روع به كارش 
است و مي تواند با علم به انتظارات هواداران و اهالي 
فوتبال، براي چهار س��ال آينده اين ورزش بتواند 
بهتر برنامه ريزي كند، آن هم ورزشي كه هواداران 
بي ش��ماري دارد. نگاهي اما به گزينه هاي مطرح 
شده براي اين سؤال، بار ديگر از شيطنت هايي كه 

در طراحي آن ديده مي شد، پرده برداشت. 
    

گزين��ه 4 يعني هم��ان » فراهم كردن ش��رايط 
فرهنگي حضور خانواده ها در ورزش��گاه ها« بود، 
مطالبه اي كه چند وقتي است از سوي بلندگوهاي 
يك جريان خاص مطرح ش��ده و در شبكه هاي 
اجتماعي در روزهاي تبليغات رياست جمهوري 
و پس از آن به اوج رسيده، تا جايي كه گروهي از 
فوتباليست هاي بانوان با راه اندازي كمپيني براي 

بازي 14 شهريور ايران و سوريه در انتخابي جام 
جهاني كه قرار است، روز جشن صعود كشورمان 
به جام جهاني باشد، از دولت خواسته اند تا براي 
اين بازي در ورزش��گاه ها به روي بانوان باز شود. 
حضور كاملًا زنانه در بازي ايران- سوريه يكي از 
پيشنهادهاي مطرح شده براي شكستن طلسم 
حضور زنان در آزادي است؛ چراكه هميشه گفته 
شده است بستر حضور خانواده ها مطرح نيست. 

اين درخواست ها حتي واكنش وزير ورزش را هم 
به همراه داشته و مسعود سلطاني فر هر چند حضور 
بانوان براي بازي با سوريه را رد كرده اما گفته است 
احتمال حضور زنان در استاديوم در آينده نزديك 
زياد است: » اخيراً نامه اي هم برخي زنان فوتباليست 
نوشته بودند كه از اين پيشنهادها و تقاضاها زياد 
است و طبيعتاً ما روي آنها كار و بررسي مي كنيم. 
قوياً اعلام مي كنم در بازي با سوريه زنان به ورزشگاه 
نمي روند. البته شخصاً به حل مشكل ورود زنان به 
ورزشگاه ها خوشبين هستم و احتمال حضور زنان 
در ورزشگاه ها زياد است. « عادل فردوسي پور هم 
دوشنبه شب در همراه شدن با اين جو با طراحي 
سؤال نظرسنجي برنامه، به صورت زيركانه اي در 
اين بازي وارد شد تا بار ديگر، برنامه نود به سمتي 
برود كه جز حاشيه و جنجال براي فوتبال ندارد، آن 
هم بر سر مسائلي كه جزو دغدغه هاي اصلي جامعه 

ورزش و فوتبال نيست. 
    

برنامه نود در حالي دوش��نبه شب با نظرسنجي 
جنجال��ي اش پخش ش��د ك��ه س��كوت عادل 
فردوسي پور مقابل ماجراي تخطي احسان حاج 
صفي و مسعود شجاعي و بازي اين دو بازيكن برابر 
نماينده رژيم صهيونيستي يكي از سوژه هاي داغ 
فوتبال ايران در چند روز اخير بوده اس��ت، قابل 
توجه بود. در اين برنامه حتي كوچكترين اشاره اي 
به اين مسئله نشد، ماجرايي كه محكوميت همه از 
وزارت ورزش و فدراسيون فوتبال تا جامعه انقلابي 

را به همراه داشت. 
با اين حال فردوسي پور در برنامه نود كوچكترين 
اشاره اي به اين مس��ئله كه سبب زير پا گذاشتن 
خط قرمزهاي نظام ش��ده اس��ت، نكرد تا نشان 
دهد كه برنامه نود تنها تريبوني براي دغدغه هاي 
ش��خصي و جناحي اش اس��ت و او راه خودش را 
مي رود. البته فردوسي پور در چند سال اخير بارها 
با  اتفاقاتي كه در فوتبال مي افتد، گزينشي برخورد 
كرده است، مانند ماجراي پرونده فساد در فوتبال 
كه در برنامه نود به صورت كامل بايكوت شد، آن 
هم به اين دليل كه نمايندگاني كه اين پرونده را 
تهيه كرده بودند،  از نظر سياسي در جبهه مقابل 

مجري و تهيه كننده برنامه نود هستند!
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  چـهـره ها 

88498432سرويس ورزشي

شايد براي پاياني قشنگ برگشتم
حميد س��وريان، ستاره كش��تي فرنگي 
ايران بعد از شكس��ت در المپيك ۲۰16 
ريو صحبت نكرد و زياد ديده نشد حتي به 
خانه كشتي هم سر نزد تا شايعه و بحث 
خداحافظي اش قوت بگيرد، اما ديروز پس 
از مدت ها لب به س��خن گشود. سوريان 
گفت: »فعلًا به تنها چيزي كه نمي توانم فكر كنم، كشتي است. 
البته به فضاي آن كاملًا اشراف دارم و شايد مجدداً تصميم بگيرم و 
به دنبال كشتي برگردم، شايد به خاطر رقم زدن يك پايان خوش، 
بايد ببينم مي توانم يا نه، تن دادن به س��ختي هاي كش��تي واقعاً 
تصميم سختي است. الان خوشحال هستم كه جوانان فرنگي كار 
قهرمان جهان شدند، آنها آينده سازان كشتي هستند و من معتقدم 

كه مي توانند حتي به تيم بزرگسالان هم كمك كنند.«

به اسم خودم مطلب نمي نوشتم
ديروز، روز خبرنگار بود، خبرنگاران زيادي 
در عرصه ورزش فعاليت مي كنند و هستند 
ع��ده اي هم كه ب��ه مس��ئوليت هايي در 
ورزش كشور رسيده اند. خيلي ها تا ديروز 
مي دانس��تند كه فراز كمالوند، سرمربي 
نفت آبادان از دنياي خبر به نيمكت فوتبال 
رسيده، اما تقريباً كسي نمي دانست كه سيداكبر پورموسوي، سرمربي 
فولاد خوزستان هم از جمع خبرنگاران به نفر اول نيمكت تبديل شده 
است، خودش مي گويد: »تنها خبرهاي ورزشي را مي نوشتم و بهانه ام 
براي نوشتن معرفي استعدادهاي فوتبال خوزستان به كشور بود، اصلًا 
دور و بر حاشيه نمي رفتم و تنها دوست داشتم به فوتبال خوزستان 
كمك كنم، البته در كنار اي��ن كار داوري و مربيگري هم مي كردم، 

بنابراين مطالبي كه مي نوشتم به اسم خودم نبود.«

 شجاعي و حاج صفي به قيمت فسخ قرارداد هم 
نبايد بازي مي كردند

علي كفاشيان در مورد حركت جنجالي مسعود شجاعي و احسان حاج صفي 
اظهار داشت: »مسلماً رسيدگي به اين مس��ئله جزو اولويت هاي هيئت 
رئيسه و مسئولان حقوقي فدراسيون فوتبال است. قطعاً اين دو بازيكن با 
باشگاه شان قرارداد دارند، اما اگر حتي قراردادشان هم فسخ مي شد، نبايد 
مقابل نماينده رژيم صهيونيستي بازي مي كردند. به هر صورت اين دو بازيكن 
اشتباه كردند. شجاعي و حاج صفي سال ها براي فوتبال ايران زحمات زيادي 

كشيده اند و بايد با مطالعه در خصوص آنها تصميم گيري شود.«
------------------------------------------------------------

شاگردان بي باك در راه ازبكستان
مردان تكواندوكار ايران كه با هدايت مهدي بي باك خود را براي حضور در 
جام رياست فدراسيون جهاني در آسيا آماده كرده اند، صبح امروز راهي 
تاشكند ازبكستان شدند. نخستين دوره مسابقات جام رياست فدراسيون 
جهاني در منطقه آسيا از روز جمعه در تاشكند ازبكستان برگزار مي شود. 
حميدرضا هاديان، سروش احمدي، اميرحسين ساسان و سجاد مرداني 

تكواندوكاران حاضر در اين تيم هستند. 
------------------------------------------------------------

توقع مدال جهاني منطقي نيست
تيم ملي جودوي ايران كه در س��ال هاي اخير دستش از رسيدن به مدال 
جهاني كوتاه مانده، بايد تا كمت��ر از ۲۰ روز ديگ��ر در رقابت هاي جهاني 
مجارستان حاضر شود. محمدرضا رودكي، رئيس سازمان تيم هاي جودو 

معتقد است، نبايد از جودوكاران انتظار مدال جهاني داشت.

دنيا حيدري

شيوا نوروزي

نظرسنجي جنجالي برنامه نود در شب سكوت درباره شجاعي و حاج صفي

نود در آفسايد سياسي!

تيم 10 نفره، نيمكت خالي و فوتبال خصوصي
باخت چهار بر صفر براي تيمي كه در مجموع 1۰ بازيكن بيشتر در اختيار 
ندارد، اصلاً اتفاق عجيبي نيست. راه آهن همان تيم ريشه داري كه به اسم 
خصوصي سازي واگذار شد، نه تنها به ليگ دسته يك سقوط كرده، بلكه 
بضاعت حضور در اين ليگ را هم ندارد! هفته اول ليگ يك در حالي آغاز 
شد كه راه آهن به دليل مش��كلات مالي شديد تنها توانست، اجازه بازي 
1۰ بازيكن را بگيرد. تكليف لوكوموتيورانان و آينده اين تيم مبهم تر از آن 
چيزي است كه تصورش را مي كنيم. شكست مقابل شهرداري ماهشهر 
اولين حريف راه آهن در شرايطي رقم خورد كه نيمكت اين تيم كاملاً خالي 

بود و حتي كادرفني نيز از روي سكوها تيم را هدايت كرد.

منصور برزگر

كارشناس كشتي 

در حالي پنجمي��ن دوره رقابت هاي داخل س��الن از ۲6 تا 5 مهر 
با حضور ۲14 ورزش��كار ايراني در اين رقابت ها برگزار مي شود كه 
ديروز اصغر رحيمي، سرپرست كاروان اعزامي به بازي هاي داخل 
سالن آسيا در مورد اعزام اين كاروان سخن گفت. رحيمي با بيان 
اينكه فدراسيون ها پيش بيني كسب 1۰۰ مدال كه 4۰ تاي آن طلا 
است را كرده اند، در پاسخ به سؤال خبرنگار »جوان« در مورد سطح 
كيفيت اين رقابت ها گفت: »در اين بازي ها كش��ورهاي آسيايي و 

اقيانوسيه حضور دارند. تعداد كشورهاي آسيايي 45 كشور است، 
اما اكنون در اين رقابت ها 69 كشور حضور خواهند داشت. حتي اگر 
كشورهاي اقيانوسيه را نيز در نظر نگيريم، سطح كشورهاي آسيايي 
هم بسيار بالاست. البته كاروان ايران در دوره هاي گذشته نيز نتايج 
خيلي خوبي نداش��ته است. در گذش��ته يازدهم، ششم و هفتمي 
در كارنامه كاروان ايران وجود دارد. در كل بايد بگويم كه س��طح 

مسابقات آسيايي بسيار بالاست.«

بازي هاي داخل سالن آسيا در سطح بازي هاي آسيايي است

با يك دقيقه مبارزه ميلياردر شدم
امير علي اكبري، قهرمان مسابقات MMA دنيا مي گويد براي يك مبارزه 
يك دقيقه اي به اندازه طلاي المپيك پول گرفته است: »درآمد اين ورزش 
حرفه اي است. من براي يك دقيقه در حد پاداش طلاي المپيك پول 
گرفتم. يك ورزشكار چهار سال زحمت مي كشد و طلا مي گيرد آن وقت 
فقط با 3۰۰ سكه مزد او را مي دهند كه بسيار كم است، تازه براي طلاي 

جهاني از اين خبرها نيست، ولي با يك دقيقه ميلياردر شدم.«

از تصميمات فدراسيون تبعيت مي كنيم
بهداد سليمي، قهرمان وزنه برداري المپيك لندن گفت: »تغييرات كادر 
فني به صلاحديد فدراسيون بوده و ما هم بايد به عنوان ورزشكار از اين 
تصميمات تبعيت كنيم. راه و مسيري كه بايد طي شود، همان است و 
تغيير و تحولات نبايد ورزشكار حرفه اي را دچار مشكل يا حاشيه كند.« 
سليمي در خصوص وضعيت آمادگي خود هم گفت: »شرايط زانويم 

خوب است و اميدوارم تا مسابقات جهاني به آمادگي كامل برسم.«

با استعفاي رحيمي مخالفت شد
در حالي كه عليرضا رحيمي، رئيس فدراسيون هندبال طي ماه هاي 
گذشته بارها به صورت شفاهي و بعضاً كتبي از سمت خود استعفا داده، 
وزارت ورزش ديروز رسماً با استعفاي او مخالفت كرد. عليرضا رحيمي 
بنا به آنچه عدم وجود شرايط مطلوب براي فعاليت و حاشيه هاي زياد 
هندبال عنوان كرده، از سمت خود در اين فدراسيون استعفا داده بود، 

اما وزارت ورزش اصرار به ماندن رحيمي در اين پست دارد .


